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Xornal: anárquico - independente de Ons  /  Saída: cando lle peta  /  Prezo: cunca albariño caseiro  /  Coordina: Tinóns  
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FARO DA ILLA DE ONS . Petición colectiva para que, agora automatizado, se converta nun MUSEO 

Resposta do Goberno de España (Congreso dos Deputados) á pregunta realizada sobre a súa utilización futura 

polo BNG.    (28/11/2024) 

COMENTARIO                       (2/12/2024) 

Persoas particulares e colectivos posteriormente, a medida que os Faros íanse automatizando, quedando baleiros de 

persoal (fareiros) e, nalgúns casos, vendo o mal estado no que ían converténdose a medida que pasaba o tempo, 

comezaron a dar ideas para que estes emblemáticos espazos, que seguen co seu cometido, non sufran un deterioro que 

leve á administración a gastos enormes de mantemento ou a ser vandalizados. 

Xurdiron ideas, como convertelos en espazos culturais, dependentes de concellos, deputacións ou algunha consellería. 

Pero, as diferentes Autoridades Portuarias, inclináronse cara a convertelos en hoteis ou espazo de restauración. Esta 

posibilidade, entre as propostas, podería ser factible, pero no caso da Illa de Ons, podemos asegurar que ese campo xa 

está perfectamente cuberto, para as necesidades da illa, por iso, apostamos por unha dedicación cultural, tendo en conta 

que esta illa pertence ao único Parque Nacional galego. 

Dende hai un ano, o Faro de Ons está automatizado, igual que o da súa veciña Sálvora. O de Sálvora quedou sen persoal 

(fareiros) e dende a Autoridade Portuaria, xunto coa Consellería de Medio Ambiente e a Axencia de Turismo, buscaron 

unha alternativa, coidamos que adecuada nun principio, para a súa recuperación como é convertelo nun: Centro de 

Observación Turístico-Científico, e a Xunta vai a investir nel 1´5 millóns de euros na súa rehabilitación.  

Consideramos, repito, nun principio, unha excelente idea para unha illa, tamén pertencente, ao Parque Nacional. 

Tan pronto tivemos noticia de que o Faro de Ons está automatizado e que os fareiros están en proceso de abandonar o 

seu posto de traballo, e co fin de que este Faro non quede desatendido e se lle busque unha alternativa de uso adecuada, 

foi o motivo polo que varios colectivos, particulares,..., o concello de Bueu e mesmo algún partido político, comezaran 

unha primeira reivindicación dando ideas e buscando alternativas para un uso cultural. 

Coido que colleron § Autoridade Portuaria de Mar²n ñco p® cambiadoò, totalmente desprevidos e pensando que, como 

o de Sálvora, ninguén ía a reivindicar un uso especial para este Faro. Á vez, os colectivos, vendo o que ocorre cos Faros 

do seu redor, convertidos en hoteis, restaurantes ou bares e pola necesidade cultural que ten Ons, non dubidaron en 

poñerse as pilas e comezar a solicitar un uso adecuado a un Parque Nacional. 

Os colectivos, saben perfectamente da necesidade de seguir co seu uso como Sinal Marítimo e que, neste intre, hai dous 

fareiros que seguen por quendas, acudindo a Ons para algunha tarefa de mantemento, pero tamén saben que iso ten data 

de caducidade e despois haberá que buscar unha solución ao seu uso.  

As actividades dun Parque Nacional son moitas e posuír un lugar para poder desenvolvelas, e máis nunha illa, é algo 

imprescindible, polo que non se debe aceptar que este Faro teña un uso futuro diferente a Espazo Cultural, por iso 

seguiremos pedindo á Autoridade Portuaria, aos organismo competentes,..., e ao PARQUE NACIONAL , que comecen 

a buscar alternativas culturais a este Faro.                                                                                                                    Páx. 1 

   



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 1 

Páx. 2 

ONS NA MEMORIA                 Manolo Reiriz e o seu fillo Manoliño    (5/12/2024) 

Para este número, escollín esta preciosa foto de Manolo Reiriz (cariñosamente <O Terco>) e do seu fillo Manoliño 

(cariñosamente <Perrenco>). Por aqueles anos 80 s.XX aínda andaban á pesca tradicional do polbo, neste caso, á 

arte do  ñespelloò. Aqu² regresaban despois dunha ma¶§ de duro traballo. 

Non miramos o espello, ía no oco da proa, pero si visualizamos perfectamente os dous ñbicheirosò con que os 

capturaban, un máis grande que outro, segundo á profundidade onde estivera o laño do polbo e tamén, por si aparecía 

algún peixe que merecera a pena, a ñfrancadaò. Interesante ® fixarse na posición dos remos que dá un característico 

vogar nesta embarcación.  

O motivo de poñer esta foto é que hoxe, día 5 de decembro de 2024, fai un ano que na sala de actos do Centro de 

Interpretación do Parque Nacional de Vigo, estreábase o documental ñA última dorna de Onsò que realizaran Anxo 

Cabada e Antón Davila. 

Este documental, a carón de mostrar diferentes aspectos da illa e dos seus veciños, tiña como finalidade o 

documentar a pesca tradicional do polbo en Ons e a súa embarcación a dorna. 

Como xa teño comentado, era o momento ideal, xa que só queda en Ons unha dorna en activo, un mariñeiro que 

aos seus 81 anos coñeceu e traballou con todas as artes tradicionais da pesca do polbo e cunha vitalidade que lle 

permite seguir pescando e, dende logo, ser o protagonista deste documental. 

Anxo Cabada Alvarez 
A I L L A D E O N S 

Ir á illa sempre é un dos privilexios de cada verán, atopar un lugar onde o tempo 

deixa de ser tempo, perderse nos moitos lugares que atesoura este anaco de terra 

deitado no marése cadra cada un de n·s somos unha illa e alí podémonos sentir 

mais nós. 

Pasmar , encontrar, e filosofar na terraza do Checho, é unha maneira de achegarse 

a sentirse membro da tribu dos namorados da illa, unha atm·sfera a do ñ Chechoò, 

marcada pola sombra do patriarca, aquel home sabio e tranquilo que te recibía 

sempre cun sorriso e unha ironía contida. 

Toparse con Cesáreo, un dos habitantes eternos da Illa, é toparse cunha mirada 

que agocha todas as mareas dunha vida chea de mar. 

Andar e perderse entre o Centulo e o Buraco do Inferno, é toparse nunha natureza 

que arrecende a mar, que te fai sentir moi cerca de Ulises, de Simbad e mesmo 

dos contos fantásticos de Cunqueiro, pois a illa está chea de historias agochadas 

nos seus camiños, que quedaron flotando alá nos anos setenta cando a illa quedou 

sen a maioría dos seus habitantes, que buscaron a tranquilidade económica no 

continente. 

Subir ó Faro, contornar a maxia deste cíclope luminoso, que semella defender a 

vida da illa e dun espazo, que ten as súas leis, e que de noite alumea e cartografía 

as ilusións de todas as persoas i embarcacións que quedan enfeitizados pola súa 

luz. 

Deixar a Illa é deixar un anaco da nosa vida, por eso temos un pouco de nós en 

Melide, no Chan da P·lvora , no Buraco, no Curro, no Peiraoéeses lugares onde 

sempre fomos rapaces, e donos das horas perdidas, dese tempo que nos fai sentir 

eternos. 

Hai uns anos, escribía este texto sobre a illa, agora temos un documental feito co 

gran Antón Davila, que conta con imaxes, o arrecendo e o sentimento das xentes 

e dos lugares de Onsé#illadeons# illasatlanticas#pontevedra#galicia# 

 

Escrito que nos deixaba, na súa 

páxina de Facebook, Anxo Cabada, 

o día 29 de novembro de 2023, 

cando anunciaba a proxección e 

estrea do documental: A última 

dorna de Ons. 

https://www.facebook.com/anxo.cabadaalvarez?__cft__%5b0%5d=AZXETkBxPdVWC1bLC1zDRfAXy2_qtCPbfKbhikfE3ct-_FzvZ4xMYNqKUaMfU-Gz0YcX_5APFzFujQibwOpgzIK5pbe13M2rfPOdY0SRhrftkXcFR54BfUgN62PYCnKIMrH94V_VnmK9cagOLdaFvamxEsapRDefyQ7brDSnqnqJCw&__tn__=-UC%2CP-R
https://www.facebook.com/hashtag/illadeons?__eep__=6&__cft__%5b0%5d=AZXETkBxPdVWC1bLC1zDRfAXy2_qtCPbfKbhikfE3ct-_FzvZ4xMYNqKUaMfU-Gz0YcX_5APFzFujQibwOpgzIK5pbe13M2rfPOdY0SRhrftkXcFR54BfUgN62PYCnKIMrH94V_VnmK9cagOLdaFvamxEsapRDefyQ7brDSnqnqJCw&__tn__=*NK-R


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 3 

Fotos: de arriba-abaixo: Cedidas Parque Nacional. 

-Charla en Ons. Colonización. Centro Cívico. 

-Xornada de Arqueoloxía no Parque, en Vigo. 

-Xornada Micolóxica en Cortegada 

-Charla sobre Cortegada en Carril. 

 

IMPORTANCIA DAS XORNADAS, PRESENTACIÓNS, 

�&�2�1�)�(�5�(�1�&�,�$�6�����3�5�2�;�(�&�&�,�Ï�1�6���«�����9�,�6�,�7�$�6 

Os Parques Nacionais deben ser Activos, para así conectar coa 

sociedade e que esta os coñeza e axude á súa protección. 

Dende a creación do Parque Nacional das Illas Atlánticas, en 

Ons, vimos pedindo a realización de Actividades, sobre todo, 

dende a posta en funcionamento do seu Centro de Visitantes. 

Coidamos que nos últimos anos, no verán, esa actividade vai en 

aumento, aínda que pensamos que deberían programarse con 

bastante antelación e dalas a coñecer con tempo, co obxectivo 

de que as persoas que queiran asistir a elas, poidan tamén 

programar a súa viaxe e estancia se é necesario. 

Sería importantísimo que eses Guías, que anualmente forma o 

Parque, xunto coas persoas e entidades que realizan proxectos 

e traballos sobre as illas, neste caso Ons, teñan reunións, uns 

meses antes do verán, para realizar programas e unha liña de 

actuación de cara ao verán para poder ofertar aos posibles 

interesados e que estes programen a súa asistencia. 

PROGRAMACIÓN DO PARQUE INVERNAL  

Imos comprobando nestes últimos anos, que os responsables do 

Parque, durante o outono-inverno, realizan un bo número de 

Actividades tanto na súa sede en Vigo como nas illas, 

apoiándose, en moitos dos casos, en asociacións, concellos, 

universidade,..., e persoas que realizaron algún tipo de traballo 

ou proxecto sobre as illas. 

Esas Actividades teñen un importante seguimento, aínda que 

sigo pensando que falta máis información sobre elas. Sería 

necesario crear unha vía de aviso e notificación xunto á xa 

existente da súa páxina web, por medio da prensa e implantado 

unha base de datos de persoas, entidades, colectivos,..., que 

estean interesados en pertencer a ela e estar informados sobre 

esas actividades, tanto de xeito persoal como para compartilo e 

comunicalo aos seus amigos, asociados, alumnos, ..., e cidadáns 

en xeral.   

 

CREACIÓN DUN FOLLETO, PDF, LIBRO, 

�5�(�9�,�6�7�$���«���� �'�$�6�� �&�+�$�5�/�$�6���� �&�2�1�)�(�5�(�1�&�,�$�6����
�5�(�/�$�7�2�5�,�2�6���«���� �4�8�(�� �'�(�6�(�1�9�2�/�9�(�� �2�� �3�$�5�4�8�(��
NACIONAL  

Ao longo de todo o ano, o Parque Nacional realiza e programa 

unha serie de xornadas, conferencias, presentacións, 

encontros,é, que son de gran interese e seguidos por numeroso 

público, como puiden comprobar nas últimas Xornadas co 

título: Coñece o teu Parque Nacional. 

Sería moi interesante que os narradores, historiadores, 

conferenciantes,é, rematado o acto, entreguen ao Parque 

Nacional un informe do relatado para que este, posteriormente, 

realice un caderno ou publicación do tratado nesa actividade. 

Ese, chamémoslle, boletín, xa sexa en papel ou en PDF colgado 

da súa páxina web, daría moita información e cubriría un oco, 

que beneficiaría a aquelas persoas que, por los motivos que 

fose, non puideron acudir ao acto, aínda que lles interesaba. 

Moitas veces, unha pequena sinopses sobre os asuntos tratados, 

poden axudar a mergullarse no tema e crear interese cara el. 

Un exemplo o temos no PDF creado polo Parque en relación as 

XVII xornadas de investigación na rede de Parques Nacionais, 

onde se presentaron resultados e fixeron un resumo das 

comunicacións, onde podemos saber quen as levou a cabo e ata 

os seus enderezos electrónicos para comunicarse con eles/as. 

  


